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روزنهخبر

با حکم دادگاه ویژه روحانیت انجام شد؛ 
بازداشت روحانی مدعی 

طب اسلامی
شرق: مرتضی کهنسال، روحانی مدعی طب اسلامی،  �

با حکم دادگاه ویژه روحانیت در لنگرود بازداشــت شد. 
این مدعی طب اسلامی چندی پیش در اقدامی عجیب با 
ورود به بخش های مختلف بیمارستانی در گیلان ضمن 
به ســخره گرفتن توصیه ها و دســتورات پزشکی از خود 
فیلم هایی گرفته بود که نشــان می داد مشغول مداوای 
بیماران مبتلا به ویروس کروناســت. ایــن اقدام واکنش 
افکار عمومی و جامعه پزشکی را در پی داشت و دادگاه 
ویژه روحانیت حکم بازداشــت این روحانی مدعی طب 
اســلامی را در همان نخستین روزهای سال جاری صادر 
کرد. بر این اساس، مرتضی کهنسال روز جمعه در لنگرود 

بازداشت و اکنون در بازداشتگاه به سر می برد.

تعداد مبتلایان به کرونا به عدد 
۵۵۷۴۳ رسید

شرق: سخنگوی وزارت بهداشت با اشاره به تازه ترین  �
آمار کرونا در کشور گفت: متأســفانه در طول ۲۴ ساعت 
گذشته تا ظهر روز شنبه، ۱۵۸ نفر از بیماران مبتلا به کووید 
۱۹ در کشور جان خود را از دست دادند.، کیانوش جهانپور، 
روز شــنبه ۱۶ فروردیــن ۹۹، اظهــار کرد: در ۲۴ ســاعت 
گذاشــته ۲۵۶۰ نفر مورد جدید از بیماری کرونا در کشور 
شناسایی شده است که با احتساب این موارد مبتلا به این 
بیماری ۵۵ هزار و ۷۴۳ مورد رســمی در کشور است. وی 
افزود: خوشحالیم که تاکنون ۱۹۷۳۶ نفر از بیماران بهبود 
یافته و ترخیص شــده اند و این روند ادامه دارد. جهانپور 
ادامه داد: متأسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۱۵۸ نفر 
از بیماران مبتلا به کووید ۱۹ در کشور جان خود را از دست 
دادند و مجموع قربانیان این بیماری در کشــور به ۳۴۵۲ 
نفر رسید.به گفته سخنگوی وزارت بهداشت، ۴۱۰۳ نفر از 
بیماران در وضعیت شدید این بیماری قرار دارند. جهانپور 
گفت: مردم می توانند برای بهره مندی از تولیدات علمی 
و مورد تأیید وزارت بهداشــت در زمینه کرونا به ســامانه 

arman.vums.ac.ir/corona مراجعه کنند.

پیشنهادات جدید استانداری برای جمع آوری 
معتادان 

نیروی انتظامی موظف به 
جمع آوری معتادان است 

شرق: استاندار تهران با اشــاره به تکلیف شهرداری  �
تهران جهــت ایجاد مراکز توانمندســازی معتــادان از 
ارائه پیشــنهادات مبنی بر جمع آوری و تمدید نگهداری 
معتادان متجاهر در مراکز ماده ۱۶ خبر داد. انوشــیروان 
محسنی بندپی با اشاره به انتشار ویدئویی مبنی بر حضور 
معتادان در میدان شــوش اظهار کرد: دو موضوع سبب 
حضور این افراد در خیابان ها و میادین شــهر شــده، اول 
اینکه بر اســاس مــاده ۱۶ قانون مبارزه با مــواد مخدر، 
نگهداری هر فردی در مراکز نگهداری معتادان متجاهر 
با حکم قضائی به مدت ســه ماه و قابل تمدید برای سه 
ماه دیگر است.وی ادامه داد: در اول اسفند سال گذشته 
بیش از ۱۰ هزار معتاد متجاهر در مراکز نگهداری داشتیم 
کــه در مورد بیش از پنج هزار نفر آنها، مدت شش ــماهه 
نگهداری به اتمام رســیده بود و چون درخواست تمدید 
نگهداری آنها منوط به مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا 
بوده و این درخواســت صــورت نگرفته بــود، این افراد 
رها شدند. اســتاندار تهران با اشاره به دلیل دوم حضور 
معتادان در ســطح شــهر عنوان کرد: بر اساس مصوبه 
کمیتــه درمان مقابله با مواد مخدر پس از روزهای اولیه 
کرونا، دســتور توقف جمع آوری معتادان متجاهر اعلام 
شــد که این امر نیز سبب حضور معتادان در سطح شهر 
شد. محسنی بندپی در پاسخ به سؤالی مبنی بر نگهداری 
این افراد در گرمخانه ها گفت: قانون تکلیف را مشخص 
کرده و شهرداری تهران مکلف است پس از گذشت دوره 
ســه ماهه یا شش ماهه نگهداری معتادان در مراکز ماده 
۱۶، نســبت به پذیرش و نگهداری معتــادان بهبودیافته 
برای توانمندسازی، اجتماع پذیرکردن و صیانت آنها اقدام 
کند، ضمن اینکه بهزیستی نیز در این زمینه مسئولیت دارد 
به وظایف خود عمل کند. استاندار تهران خاطرنشان کرد: 
طبق تصمیم گیری ســتاد مقابله با کرونای استان تهران، 
پیشنهاد شده است پذیرش معتادان متجاهر انجام شود 
و هــر جایی معتاد متجاهری دیده شــد نیروی انتظامی 
نســبت به جمع آوری آنها اقدام کند که این موضوع در 
کمیته درمان ســتاد مقابله با کرونا بررسی می شود، دوم 
اینکه درخواست تمدید نگهداری افراد در مراکز ماده ۱۶ 
را داریم و اینکه شهرداری مکلف شده است فردا نسبت 

به ایجاد ظرفیت دو هزار نفر اقدام کند.

انتشار  مقاله شهردار تهران در گاردین 
علیه تحریم ها

پیروز حناچی، شهردار تهران با انتشار مقاله ای که در  �
آن وضعیت و شرایط کشور در موضوع مقابله با بیماری 
کرونا را شرح داده است، از تحریم های آمریکا علیه ایران 
که شــرایط را برای مردم ایران سخت تر کرده، انتقاد کرد. 
مقاله حناچــی در روزنامه بریتانیایــی گاردین با این تیتر 
«تحریم ها مبارزه ایران علیــه ویروس کرونا را فلج کرده 
است» منتشر شده است. ترجمه متن کامل این مقاله در 
ادامه آمده اســت:برای بســیاری از ما مدیران شهری در 
ایــران یورش ویروس کرونا بر یــک واقعیت مهم زندگی 
تأکید کرده اســت: هیچ شــهر، قصبه و ملتی نمی تواند 
نســبت به بحران های جهانی حتی در گوشه و کنارهای 
دوردست دنیا بی تفاوت باشد.در واقع، درحالی که معیار 
حکومت داری خوب در طول یک قرن گذشــته این بوده 
است که «جهانی فکر کنیم، محلی عمل کنیم»، امروز ما 
باید هم محلی و هم جهانی فکر کنیم و هم عمل کنیم.
متأسفانه، کوته فکری که در سال های گذشته بر سیاست 
کشــورهای مختلف حاکم بوده، از بین نرفته اســت. در 
عوض، کســانی که به شدت به دنبال دستیابی به «منافع 
ملی» به دقت تعریف شده با هر قیمتی هستند، در حال 
افزایش است. این رویکرد عواقب بسیاری به دنبال دارد.
در ایران، مدیران شهری با یک بحران بی سابقه بهداشت 
عمومی روبه رو هستند. ارقام نشــان می دهد که ۳هزار 
و۱۶۰ نفــر تا دوم آوریــل از این بیماری فــوت کرده اند و 
بیش از ۵۰ هزار مورد ابتلا به کرونا گزارش شــده است. 
میزان ابتلا هنوز کند نشده و بسیاری از مبتلایان در تهران 

هستند؛ شهری که من شهردار آن هستم.
بدون تردید مواردی وجود دارد که ما می توانیم مانند 
همه کشــورهای دنیا متفاوت عمل کنیــم. اما ما تحت 
شدیدترین رژیم تحریم تاریخ عمل می کنیم. تحریم ایالات 
متحده نه تنها شرکت ها و اشخاص آمریکایی را از انجام 
تجارت قانونــی با همتایان ایرانی منــع می کند، بلکه با 
توجه به اینکه این تحریم ها فرامرزی است، همه کشورها 
و شــرکت ها نیز برای خودداری از انجــام فعالیت های 
قانونی با ایرانیان، حتی در زمینه فروش دارو مورد ارعاب 
قــرار می گیرند.در نتیجــه، توانایی مــن و همکارانم در 
فراهم کردن زیرساخت های بهداشتی، لجستیکی و سایر 
موارد ضروری برای مبارزه با این بیماری به شدت کاهش 
یافته اســت. ما هر روز این خســران را تجربه می کنیم؛ 

درحالی که می توانستیم از مرگ افراد جلوگیری کنیم.
این رفتار ناعادلانه با ایران از طریق سیاست های یک 
کشور -ایالات متحده- حاصل شده است؛ کشوری که به 
نظر می رسد دولت حاکم آن منافع ملی را در اولویت قرار 
نمی دهد بلکه در عــوض منافع حزب حاکم را بر منافع 
ملی ترجیح می دهد. نتیجه چنین سیاست ها و رفتارهای 
غیرمســئولانه محدود به ایران نیست. آنها همچنین به 

مردم آمریکا آسیب رسانده اند.
در واقــع، امتناع دولت دونالد ترامپ از متوقف کردن 
جنگ اقتصادی خود علیه ایران مستقیما مانع تلاش های 
ما بــرای مقابله بــا ویروس می شــود که هیــچ مرزی 
نمی شناســد. آیا این با منافع ملی ایالات متحده سازگار 

است که پاندمیک ویروس کرونا دائمی شود؟
برای مقابله بهتر با این بحران های جهانی جدید، لازم 
است سیاست مداران بدانند که مسیر پیگیری منافع ملی 
جــدا یا مغایر با منافع جهانی و پاســخ گویی بین المللی 

نیست.
موضوعی که از اهمیت مشــابه برخوردار است، این 
اســت که باید بدانیم تــا زمانی که اجمــاع عمومی در 
سیاســت بین الملل فعالانه به سمت کاهش بی عدالتی 
و نابرابــری فراتر از مرزهای ملــی و نژادی حرکت نکند، 
بحران های جهانی همچنان به  شکلی  انعطاف ناپذیر هر 

کشوری در جهان را به خطر می اندازد.
ادامه این شــرایط برای جهان امکان پذیر نیست. اگر 
رهبــران جهانی نتوانند از این فرصت برای پذیرش تغییر 
اســتفاده کنند، همه ما همچنان در برابــر بیماری های 
واگیردار، فاجعه زیســت محیطی، گرم شــدن کره زمین، 
تروریسم، افراط گرایی شــدید و سایر تهدیدهای مشترک 

بسیار آسیب پذیر خواهیم بود.

یک فقره مدرک کارشناسی رشته ی علوم پایه از 
دانشگاه افسری امام علی (ع) به نام جواد پیرهادی 

به شماره شناسنامه ی ۳۱ مفقود گردیده است. از 
یابنده تقاضا می گردد آن را به آدرس کد پستی 

۱۳۱۹۸۴۳۳۴۱ ارسال نمایید
مدرک فارغ التحصیلی اینجانب  بابک لک قمی فرزند مصطفی به 

شماره شناسنامه  ۱۹۷۳۰  صادره از  تبریز در مقطع کارشناسی  رشته  
مهندسی شیمی و نفت صادره از واحد دانشگاهی  دانشکده مهندسی 

شیمی دانشگاه صنعتی شریف با شماره  ۲۶۲۷۸ بتاریخ ۹ اسفند 
۱۳۸۵ مفقود گردیده است و فاقد اعتبار می باشد از یابنده تقاضا می 

شود اصل مدرک را به دانشگاه صنعتی شریف واحد دانشکده مهندسی 
شیمی  به نشانی  خیابان آزادی نرسیده به میدان آزادی ارسال نماید.

شــهرزاد همتی: در همــه روزهایی که رشــادت و 
زحمات پرســنل کادر درمان که با کمترین تجهیزات 
در حال درمان بیماران متبلا به کرونا هســتند زبانزد 
همه است و همه مسئولان از این می گویند که آنها 
جانشان را کف دستشان گذاشته اند، شاید باورکردنی 
نباشــد اگر بگوییم پرســتاران شــرکتی اهواز و چند 
استان دیگر هنوز از اسفندماه حقوق نگرفته اند و با 
دست های خالی این نوروز غمگین ۹۹ را گذرانده اند. 
ماجرا از توییت یک پرســتار آغاز شد. این پرستار در 
توییتش نوشــته بود: رســانه های ایرانــی هر روز با 
ذوق و هیجان از اعتصاب و اعتراض پرستاران غربی 
می گویند. دیروز همکارانم در گروه پرســنل شرکتی 
داشــتند برای گرفتن حقوق اسفند و مطالبات سال 

گذشته هماهنگی تجمعی را انجام می دادند. 
دلال ها همه جا هستند

ســعید، پرســتار بیهوشــی و شــرکتی یکــی از 
گفت وگــو  در  او  اســت.  اهــواز  بیمارســتان های 
با «شــرق» بــا تأیید ایــن توییت درباره مشــکلات 
پرســتاران این اســتان می گویــد: از اوایل اســفند 
که شــرایط درمانــی بیمارســتان ها بحرانی شــد، 
همه مــا آماده باش خوردیم و بــا اینکه عمل های 
غیراورژانســی کنسل شــدند، هم به خاطر اپیدمی 
کرونــا و هــم به خاطر بحــران الکل کــه در اهواز 
اتفاق افتــاد، دائم همه ما در شــیفت های زیاد در 
بعد بحث  بخش هــای مختلــف می چرخیدیــم. 
داوطلبــی پیش آمد و قرار شــد داوطلبان خدمت 
در بیمارســتان های پوشش دهنده مبتلایان به کرونا 
ثبت نــام کنند. تعدادی از پرســنل ثبت نــام کردند 
و مــا از ابتــدای فروردین ماه به این بیمارســتان ها 
اعزام شــده ایم. ما پرســنل شرکتی هســتیم، در ۱۰ 
ســال خدمتم همیشه شــرکتی بوده ایم و اصلا در 
اهواز اســتخدامی پیش نیامده که ما بتوانیم جذب 
سیســتم شــویم. ما مدت زیادی اســت کــه دچار 
مشکل پرداخت هســتیم. شرکت واســطه ای بین 
دانشــگاه علوم پزشــکی و نیروی انســانی است و 
همین مشــکلات را در تعویق پرداخت، مالیات های 
عجیب و کم بودن پرداخت برای ما پدید می  آورد». 
 وی در ادامه می گوید: «جالب اســت شــرکتی که 
ما تحت پوشش آن هســتیم گفته می شود شرکت 
خوبــی اســت. شــرکت آوای ســلامت کــه گفته 
می شود تحت پوشــش وزارت بهداشت است و در 
کشــور جمعیت بالایی از کادر درمانی زیرمجموعه 
آن هســتند. اما هنوز خبری نیســت. بــه ما گفتند 
پرســنل داوطلب خدمت در بیمارستان های معین 
کرونا شــرایط ویژه ای دارند و مبالغ ویژه می گیرند، 
اما همه این وعده ها مختص پرســنل رســمی بود 
و پرســنل شــرکتی امتیاز خاصی نداشتند، اما ما به 
حســاب دغدغه و وظیفه به میدان آمدیم، مسئله 
این است که ما در این شــرایط، برای رفتن به خانه 
هم مشکلاتی داشتیم چون با بیماران مبتلا به کرونا 
درگیر بودیم. در بحث بهداشــت و تهیه ملزومات 
بهداشتی هزینه مضاعفی داشتیم و انتظار داشتیم 
حداقل در این شرایط رفتار مناسب تری با ما داشته 
باشند. اما همه چیز بدتر شد. ما عیدی مان را با کلی 
اعتراض گرفتیم، برای حقوق اسفند هم همکارانم 
یک هفته اســت در حال اعتراض هستند و تازه به 
مــا اعلام کردند پایان فروردین حقوق اســفند ما را 
پرداخــت می کنند». وی در پاســخ به این ســؤال 

کــه دلیــل تأخیــر در پرداخت چیســت، می گوید: 
«خودمان هم نمی دانیم. مــا معتقدیم آنها پول را 
در حساب هایشــان نگه می دارند. صراحتا مسئولان 
دانشــگاه به ما گفته اند که آنها حق دارند و ســود 
کمی دارند و برای جبــران مافات باید پول را مدت 
زمــان خاصــی در حســاب بخوابانند تا یک ســری 
امتیــاز از بانک بگیرند. ما می گوییم الان شــرایط ما 
غیرعادی  اســت، نمی دانیم درگیر بیماران باشــیم، 
درگیر سلامتمان باشیم یا درگیر رساندن خرجی زن 

و فرزندمان. کاش کسی هم به فکر ما بود».
در همیــن رابطــه علیرضــا گچ کوبــان رئیس 
هیئت مدیره نظام پرســتاری اهواز با تأیید معضلات 
پیش آمده با اشاره به اینکه مسئله پرستاران چیزی 
فراتر از مســائل پرستان شــرکتی است،  به «شرق» 
می گوید: «حقوق شــرکتی ها معمولا دهم ماه بعد 
پرداخت می شــود و آنها هر ماه همین مشــکلات 
را دارنــد. آخر ســال که می شــود، معمولا حقوق 
اســفند به تعطیلات می خورد و مشــکلات زیادی 
را بــرای پرســتاران ایجاد می کنــد و پیش آمده که 
آنها تــا آخر فروردیــن هم حقوق نگیرنــد. جدا از 
حقوق مطالبات زیادی از پرســتاران پرداخت نشده 
و منتهی به مســائل شــرکتی ها نمی شود. کارانه ها 
پرداخــت نشــده، ســنوات قبلی پرداخت نشــده، 
مابه التفاوت های احکام پرداخت نشــده و مسائلی 
از این قبیل». وی افزود:  «برای پرســتاران از ابتدای 
امســال یک افزایش ۵۰درصــدی روی فوق العاده 
حقوق داشتیم، اما پرســتاران شرکتی زیر نظر اداره 
کار هستند و مشــکلات زیادی دارند». گچ کوبان در 
ادامــه با بیان اینکه نظام پرســتاری معترض به این 
شرایط اســت تصریح کرد: «هرجا توانستیم رفتیم، 
دیروز یک نامه برای وزیر نوشــتیم و شــاید باید یک 
نامه سرگشــاده بنویســیم تا همه مشکلات عجیب 
مــا را بفهمنــد ولی متأســفانه نه گوش شــنوایی 
داریم و نه راهکارهای قانونی مناســب وجود دارد 
که بشــود کاری از پیش برد. اگر بحث پرســتاری و 
مشــکلات باشد، این تنها یک مورد از مسائلی است 
که ما داریم. از اردیبهشــت ۹۸ تا امروز هیچ کدام از 
پرسنل دانشگاه علوم پزشکی اهواز کارانه دریافت 
نکرده اند و اضافه کار هم تنهــا تا دی ماه پرداخت 
شــده. در حالی که اضافه کار در شــغل ما اجباری 
است و مثل ادارات دیگر اضافه کار تشویقی نداریم. 

جالب اینجاست که سقف اضافه کار ما سقف سال 
۹۵ است. زمانی که می خواهند پرداخت کنند از آن 
هم می زنند و در جواب ما می گویند بودجه نیست. 
برای بقیه اقشــار داخل دانشــگاه بودجه دارند اما 

برای کادر درمان بودجه ندارند». 
پرستاران را  استثمار  می کنند

تبعیض در پرداخت حقوق پرســتاران شرکتی، 
عدم رســیدگی بــه مشــکلات آنها، نبــودن بیمه 
درســت، نداشــتن یک واحد صنفی کــه بتواند به 
مسائل پرســتاران شرکتی رســیدگی کند، همیشه 
جزء مشــکلات نظام ســلامت بــوده. در حالی که 
شغل پرســتاری در جهان جزء شغل های پول ساز 
محسوب می شــود و کشــورهای زیادی پرستاران 
مهاجر را به راحتی جذب می کنند و روی سرشــان 
می گذارند، امــا اینجا ماجرا برعکس اســت. کادر 
درمان به شــدت نیازمند پرســتار بیشــتر اســت، 
اما به خاطر همین مســائل پرســتاران اســتخدام 
نمی شــوند، همیشه و هرسال خبر تجمع پرستاران 
و اعتراضشان به نحوه پرداخت حقوق هم مطرح 
می شــود. آنها می گویند دلشان نمی خواهد از آنها 
قهرمانی ســاخته شــود تا مجبور شــوند به خاطر 
تعارفات حوصله ســربری که در کشــور ما مرسوم 
است، پشت نقاب قهرمانی سکوت کنند، می گویند 
خســته شــده اند، خانواده شــان از نبودن امکانات 
جانشــان به لبشان رســیده و دلشــان یک زندگی 
معمولی می خواهد. محمد شــریفی مقدم دبیرکل 
خانه پرســتار،  در گفت وگو با «شرق» با بیان اینکه 
پرســتاران نباید به کار شــرکتی تن بدهند، تصریح 
کرد:  »مشــکلات پرســتاران شــرکتی معطوف به 
یک استان نیست. اساســا ما با بحث شرکتی کردن 
پرســتاران مخالفیم و متأسفانه در حداقل ۱۰ سال 
گذشته هم سیاســت وزارت بهداشت و دولت هم 
به سمت پرستار شــرکتی رفته. چون این پرستاران 
امنیت شــغلی ندارند. پرســتاران شرکتی اگر دچار 
مشکل شوند، دستشــان به جایی بند نیست. خود 
شرکت آوای سلامت اصلا قانونی نیست، چون این 
شرکت مال وزارت بهداشــت است و هیئت امنای 
آن وزارت بهداشــتی هســتند و در ایــن وزارتخانه 
شــخصیت حقوقی دارند و این خلاف قانون است. 
این شرکت قبل از دکتر قاضی زاده هاشمی برپا شد؛ 
از نظر ماهیتی قانونی نیست و اساسا خلاف است. 

پول این شــرکت متعلق به دولت اســت؛ منتها به 
آوای ســلامت داده می شــود و وزارت بهداشت با 
یک واســطه به پرســتار پول می دهد. اگر دلیل این 
اتفاقات را بخواهید بدانید، باید بگویم همه اش به 
خاطر استثمار پرستار است. اگر دولت می خواست 
پول به پرســتار بدهد، مستقیم می داد و سود را به 
جای واسطه، بیمارستان یا پرستار می برد. اما ما به 
عنوان خانه پرســتاران اساسا با بحث شرکتی کردن 
مخالف هســتیم».  شــریفی مقدم با اشاره به اینکه 
معتقدیم پرستاری شغلی حاکمیتی است، تصریح 
کرد:  «ما از این بحث منظوری دوطرفه داریم؛ کرونا 
داشــت وزارت بهداشــت را دچار چالش می کرد؛ 
زمانی که پرســتاران ما دیده شــدند و با شعارهای 
معمول گفتند پرســتار مدافع سلامت است، همین 
باعث عقب نشینی شرکت ها شــد و گفتند ما دیگر 
قرارداد پرستاران را تمدید نمی کنیم، آنها احساس 
خطر کردند و برای همین از تمدید قراردادها سر باز 
زدند. من از آن جهت می گویم که پرســتاری شغل 
حاکمیتی اســت که در مواقع بحران کشــور دچار 
چالش نشــود. وزارت بهداشت همیشه یک طرف 
را دیده و می خواهد پرســتار را بــا حداقل حقوق 
استخدام کند. پرستار باید استثمار شود، حرف نزند 
و اعتراض نکند، برای همین امنیت شــغلی پرستار 
را به هم زده و آنها را به شرکت ها واگذار کرده اند. 
شــرکت ها حداکثر قراردادی که با یک پرستار امضا 
می کنند یک ســاله است. شــاید جالب باشد بدانید 
که حتی قــرارداد ۸۹روزه هم داریــم که نه بیمه 
و نه امتیاز و ســنوات برای پرســتار ایجاد می شود. 
تازه اگر با پرستار قرارداد یک ساله بسته شود،  بندی 
در قرارداد موجود اســت که اگر شرکت نخواست، 
می تواند عذر طرف را بخواهد. کسی که قدرت دارد، 
قانون وضع می کند و قانون هم به نفع آنهاســت. 
مســئله هم فقط به نظام پرستاری بر نمی گردد، در 
بحث دارو وجود دارد، در بحث درمان هم این مافیا 
وجــود دارد و در لایه های قــدرت خانه کرده اند». 
رئیس خانه پرســتار در پایان خاطرنشــان کرد:  «در 
هشت ســال گذشته این فشارها بیشتر شده. هشت 
ســال پیش ما ۱۰۰ هزار اســتخدام داشتیم. بعد از 
آن سالانه پنج هزار پرســتار بازنشسته شده اند، به 
جای اینکه به جای بازنشســتگان پرستار استخدام 
شود،  از پرستاران شرکتی استفاده کرده اند. در حال 
حاضر بیش از ۳۰ درصد پرستاران وزارت بهداشت 
شرکتی هســتند. مشکلات پرســتاران شرکتی زیاد 
اســت و به مســئله حقوق ختم نمی شود و کسی 

هم پاسخ گوی آنها نیست».
پرســتاران شرکتی مشکلات بیشتری را نسبت به 
سایر پرســتاران در مراکز درمانی دارند؛ عدم امنیت 
شغلی، تبعیض در دریافتی ها نسبت به سایر نیرو ها 
و همچنین عــدم پرداخت به موقع حقوق و مزایای 
نیروهای شــرکتی، وضعیت پرســتاران شــرکتی را 
نسبت به سایر پرستاران متفاوت کرده و به نوعی در 
حق پرستاران شرکتی تبعیض شده است. مجموعه 
شرایط این توقع را ایجاد می کند که به جای مقایسه 
پرستاران با سربازان و دادن مدال های بدلی به آنها، 
معیشــت آنها مورد توجه قرار بگیرد. کرونا ممکن 
اســت مدت های مدید میهمان ایران باشــد، انگیزه 
ازدست رفته کادر درمان می تواند زنگ خطری برای 

مقابله با این ویروس باشد. 

معصومه اصغری: شــورای شهر تهران روز یکشنبه ۱۷ فروردین اولین جلسه 
علنــی خود را در ســال جدید برگزار خواهــد کرد. در شــرایطی که بحران 
کرونا هنوز و همچنان فراگیر اســت، این پرســش مطرح است که آیا امکان 
برپایی این جلســه به صورت آنلاین وجود دارد یا خیر؛ پرسشی که البته یکی 
از اعضای هیئت رئیســه شورا در گفت وگو با «شــرق» درباره آن می گوید به 
لحاظ قانونی چنین چیزی ممکن نیســت. شورا البته تا روزهای پایانی سال 
۹۸ بــه فعالیت خود ادامه داد تــا به موضوع مهم تصویب بودجه ســال 
۹۹ بپــردازد. این حضــور البته با محدودیت ها و اعمال دســتورالعمل های 
بهداشــتی همراه بود اما باوجوداین نگرانی درباره اعضا و افرادی که مجبور 
به حضــور در زمان برگــزاری صحن علنــی بودند، وجود داشــت. به ویژه 
اینکه در همان مدت تعدادی از شــهرداران و کارکنان شــهرداری و اعضای 
شــورا نیز در معرض ویروس کرونا قرار گرفتند و در ادامه قرنطینه شــدند. 
اما این اقدامات در شــرایطی بود که دولت و ســتاد مقابله بــا کرونا تا قبل 
از پایان ســال ۹۸ محدودیت های خاصی را وضع نکــرد و اعمال دورکاری 
یا نوبت کاری عموما از ســوی مشــاغل مختلف 
ادارات به طور غیررســمی آغاز شــد و دولت در 
هفته اول نــوروز بــرای ادامه فعالیــت ادارات 
تا ۲۰  دســتورالعمل فاصله گــذاری اجتماعــی 
فروردیــن را اعلام کــرد. اما همیــن محدودیت 
نیز رعایت نشــده و همین امــروز (۱۶ فروردین) 
به عنوان روز اول کاری برای بســیاری از مشــاغل 
بود و افــراد حتی اگر نمی خواســتند، مجبور به 
حضور بوده اند. در این مدت بســیاری از مسئولان 
و دلسوزان و پزشــکان مرتبط با نظام سلامت در 
نامه های مختلفــی به رئیس جمهور خواســتار 
اعمــال قرنطینه و محدودیت های جدی شــدند 
اما هیچ کدام از این تلاش ها ســرانجامی نداشت 
و از امــروز باوجود تأکیدات، بســیاری از ادارات و 
شرکت های خصوصی و نهادهای عمومی شروع 
به کار داشته اند؛ از جمله شورای شهر تهران که 
تعــدادی از اعضای آن در نوشــتن این نامه ها به 
رئیس جمهور ســهم داشــته اند، فردا را روز اول 

کاری خود اعلام کرده اند و اتفاقا دســتور جلســات مهمی دارند. علی اعطا 
چند روز قبل در توییتی اعلام کرد «در جلســه مجازی هیئت رئیســه شــورا، 
مقرر شد به منظور حضور در جلســه صحن علنی روز یکشنبه ۱۷ فروردین، 
از شــهردار تهران جهت ارائــه گزارش اقدامات مدیریت شــهری در رابطه 
با مقابله با شــیوع کرونا دعوت شود». از ســوی دیگر دستور جلسه فردای 
شــورای شهر نیز که در گروه خبرنگاران اعلام شده حاکی از آن است که غیر 
از ارائه گزارش شــهردار تهران موضوعاتی مانند «الزام شهرداری تهران به 
پیگیری ثبت ملی میراث طبیعی توچال تهران» و ادامه بررســی حسابرسی 
سال ۹۳ شهرداری تهران و به ویژه حسابرسی سازمان املاک و مستغلات در 
دستور کار قرار دارد. موضوع مهمی که از ابتدای دوره پنجم شورا انتظار بود 
که زودتر آماده بررســی شــود و حالا که آماده بررسی است، می خواهند آن 
را در جلســه ای که با وجود محدودیت های کرونایی امکان حضور رسانه ها 
در آن وجود ندارد، بررســی کنند. در این شرایط اگرچه جلسه علنی است و 
خبرنگاران می توانند در جلسه حضور داشته باشند اما بسیاری از خبرنگاران 
به دلیل احتمال ابتلا نمی توانند در جلســه حضور یابند و اطلاعات جلســه 
از طریق روابط عمومی برای رســانه ها ارســال می شــود. خبرنگار «شرق» 
تلاش کرد تا با محســن هاشمی، رئیس شــورا که امروز در شورا حاضر بود، 
صحبت کند که این امکان فراهم نشــد اما حســن رسولی، خزانه دار شورا و 
یکی از اعضای هیئت رئیســه در گفت وگو با «شرق» در توضیح این تصمیم 
گفت: قانون گذار تأکید دارد که جلســات علنی شورا باید در محل تالار شورا 
برگزار شــود و به همین دلیل عدم برگزاری جلسات عمومی در صحن علنی 
و به صورت آنلاین ایراد حقوقی پیدا می کند وگرنه ســازمان فاوا شــهرداری 
تهران زمینه برگزاری جلســه آنلاین را فراهم کرده است. او می گوید درباره 
برگزاری جلســات شورای شهر و مجلس شورای اسلامی دو رویکرد از زمان 
شــروع شــیوع ویروس کرونا وجود دارد و می افزاید: یــک رویکرد موضوع 
پیشگیری و حضورنیافتن در مجامع عمومی به طور مطلق و رعایت ضوابط 
بهداشــتی است که کاملا هم درست اســت. اما رویکرد دیگر به انتخابی و 
مردمی بودن نهادهایی مثل شورا اشاره دارد که مشروعیت خود را از خدمت 
بــه مردم می گیرند و قســم خورده انــد حتی با قبول ریســک به هیچ عنوان 
مصالح مردم را فروگذار نکنند و از وظیفه نمایندگی خود کنار نروند و شــورا 
را به تعلیق یا توقف نکشــانند. این عضو شورا با بیان اینکه شورا در روزهای 
پایانــی ســال ۹۸ تصمیم گرفت تا رویکرد دوم را انتخاب کند و جلســات را 

تعطیل نکرد و برای شــروع کار در ســال جدید از فردا هــم تصمیم گرفته 
شــد تا با رعایت برخی مســائل همین رویکرد دوم انتخاب شــود. بااین حال 
از خبرنگاران خواســتیم تا در جلسه حضور نداشــته باشند و جلسه به طور 
آنلاین پخش شود و تصاویر و اطلاعات را دریافت کنند. درعین حال قرار شد 
تا کارشناســان شــورا دورکاری کنند و کارکنان خدماتی نیز با حداقل ممکن 
حضور داشــته باشــند. او می گوید قرار اســت اعضا با رعایت فاصله از هم 
و با دســتکش و ماسک در جلســه حضور یابند و قبل از حضور آنها نیز کل 
فضای شورا ضدعفونی می شــود. در عین حال قرار است شرکت شهر سالم 
در ابتدای شــروع به کار شورا با تب سنج سلامت اعضا و حاضران را بررسی 
کند و به این ترتیب هم شورا به وظایف قانونی خود برسد و هم پروتکل های 
بهداشــتی رعایت شوند. خزانه دار شورا با اشــاره به اهمیت فعالیت روزانه 
شهرداری و الزام به ارائه گزارش به شورا جهت اخذ برخی مجوزها از سوی 
شورا، تصریح کرد: علاوه بر ارائه گزارش اقدامات شهرداری تهران در شرایط 
کرونایی، موضوع تأثیر این اتفاقات بر نظام درآمد و هزینه شــهرداری تهران 
در این شرایط بحرانی بررسی می شود. رسولی می گوید این تصمیم از سوی 
هیئت رئیسه که مسئولیت اخذ چنین تصمیماتی را دارد، گرفته شده و او هم 
با این تصمیم موافق اســت اما در این مدت برخی از اعضا در تلاش هستند 
تا طرحی دوفوریتی را برای برگزاری جلســات آنلاین شورا تهیه کنند تا بدون 
تعطیلی شــورا از این شرایط عبور کند. او می گوید اگرچه معتقد است شورا 
نباید حتی یک روز تعطیل باشــد و در این مدت هم یک روز غیبت در شــورا 
نداشــته اما اگر اشکالات حقوقی برطرف و این طرح تصویب شود، می توان 
جلسات شورا را بدون حضور فیزیکی برگزار کرد و حتما راهکارهای حقوقی 
برای این شــرایط خاص وجود دارد. خزانه دار شورا در پاسخ به این سؤال که 
آیا می دانید برگزاری جلســه شــورا علاوه بر احتمال ابتلا برای اعضا و افراد 
حاضر در جلسه، برای سایر شورا ها، شرکت ها، دستگاه های اجرائی و به ویژه 
مردم پیام عادی شدن شرایط و ادامه فعالیت را دارد و همین می تواند نوعی 
تهدید برای مردم باشد، گفت: قبول داریم اما ما با توجه به قوانین شورا الزام 
به حضور داریم. از او می پرســم که قانون شــورا نمی تواند برای این شرایط 
خاص که کل دنیا را دربر گرفته و شــرایطی بحرانی اســت، راه حلی داشته 
باشــد اما می توان انعطاف و تدبیر در شرایط خاص داشت و رسولی با قبول 
این موضــوع می گوید: می توان راهکارهای قانونی پیــدا کرد اما تا آن زمان 

شورا نباید متوقف بماند.

مطالبات پرستاران حتی در اپیدمی کرونا پرداخت نشد

بی پولی در خط مقدم جنگ با کرونا

اولین جلسه شورای شهر تهران روز یکشنبه برگزار می شود
ایراد حقوقى مانع جلسات آنلاین شورا

کمک ۵۲ میلیاردتومانی 
نیکوکاران تهرانی

شرق: مدیرکل کمیته امداد استان تهران از کمک ۵۲   �
میلیــارد و ۷۱۳ میلیون تومانی مردم به مراکز نیکوکاری 
خبر داد. ابوالفضل پرپنچی با اشــاره به اینکه هم اکنون 
۲۶۷ مرکز نیکوکاری در اســتان تهــران وجود دارد، بیان 
کرد: ۱۲۴ مرکز با محوریت مســاجد در محله ها فرهنگ 
نوع دوستی را گسترش می دهند. این مراکز از سوی مردم 
اداره می شــوند و به صــورت محله محور با شناســایی 
خیران و نیازمندان هر محله از طریق خیران به نیازمندان 
کمک رسانی می کنند.مدیرکل کمیته امداد استان تهران 
ادامه داد: مردم استان در سال گذشته ۵۲ میلیارد و ۷۱۳ 
میلیون تومــان به صورت نقدی و غیرنقــدی برای امور 
نیازمندان بــه مراکز نیکوکاری کمــک کرده اند. پرپنچی 
افزود: ۱۹ هزار و ۱۸۸ نفر در ســال گذشــته از خدمات و 
کمک هــای مراکز نیکوکاری بهره مند شــدند.بر اســاس 
اعلام این مقام مســئول مراکز نیکــوکاری در زمینه های 
این مراکز از ســوی مــردم اداره می شــوند و به صورت 
محله محور با شناســایی خیران و نیازمندان هر محله از 
طریق خیران به نیازمندان کمک رسانی می کنند. در مراکز 
نیکوکاری اطلاعات نیازمندان و نیکوکاران محرمانه است 
و کمک های جمع آوری شده بدون بوروکراسی اداری بین 

آنها توزیع می شود.
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